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propaganda pentru întruparea însoţirilor eco
nomice săteşti. 

Poate-se oare numi propagandă acţiunea 
întreprinsă până acum la noi în scopul în
trupării şi ocrotirii însoţirilor economice să
teşti ? 

Răspundem: da, a fost şi este o propa
gandă. 

Tot ce s'a scris până acum în acest scop: 
în ziare, reviste şi broşuri; toate prelegerile 
poporale, în care s'a tratat chestia însoţirilor, 
dar mai cu seamă acţiunea desfăşurată de 
„Reuniunea română de agricultură din co
mitatul Sibiiului", de banca „Economul" din 
Cluj, de dl V . C Osvadă, — şi puţini alţii 
aparţin propagandei însoţirilor economice să
teşti. 

Şi să recunoaştem eă acţiunea aceasta, 
modestă cum a fost şi este, a adus şi ea 
roade. Lumea românească din patrie se îm-
pretineşte din zi in zi mai mult cu ideea în
soţirilor economice şi, ici-colo, trece şi la fapte. 
O face aceasta însă şi sub presiunea împre
jurărilor din ţară şi de aiurea, unde, mai ales, 
în ultimele două decenii s'a lucrat cu sistem 
şi perseveranţă în aceestă direcţie, obţinân-
du-se şi rezultate, care pot sâ fie şi pentru 
noi un îndemn de a stărui din toate pute
rile şi cu toate mijloacele posibile pentru în
truparea însoţirilor economice. 

Pentru ilustrarea celor spuse fie-ne permis 
a aduce numai două exemple. 

Însoţirile de credit săteşti au început să se 
răspândească printre maghiari, deja dela anul 
1886, când s'a constituit „însoţirea comitatului 
Pesta-Pilis-Soh-Kiskun" cu un capital de K. 
200,000, înfiinţând 79 însoţiri de credit să
teşti. 

In 1894 Centrala comitatului Pesta, cu 
concursul „Primei uniune a casselor de păstrare 
naţionale din Pesta", s'a organizat ca centrală 
regnicolară cu titlul: „Institutul de credit central 
al însoţirilor din patrie ca însoţire", şi a luat 
asupra sa conducerea şi controlul mişcării 
însoţirilor de credit. Sub influinţa acesteia, 
dela 1894 — 1898, s'a ridicat numărul însoţi
rilor de credit dela 79 la 465 

In fine art. de lege X X I I I din 1898 a 
alcătuit „însoţirea de credit regnicolară centrală" 
şi prin aceastn s'a creat pe seama organi
zării însoţirilor de credit o bază legală şi, în 
multe privinţe, o situaţie mai favorabilă. 
Astăzi sunt în întreagă ţara la 2300 însoţiri 
de credit, în legătură cu numita centrală reg
nicolară; unele din aceste şi prin satele ro
mâneşti. 

A l doilea exemplu îl formează ^însoţirea 
de consum şi vaiorizare „Hangya" a Ligei agri
cultorilor ungari", care este una din cele mai 
importante creaţiuni, pornite în timpul mai 
nou, din iniţiativă particulară, în Ungaria. 
Scopul acestei instituţii este organizarea în
soţirilor de consum şi valorizare şi provederea 
acelora cu mărfuri de calitate buna şi ieftină. 
Urzitorul şi întemeietorul acestei centrale a 
fost contele Alexandru Kârolyi. Adunarea 
de constituire a însoţirei s'a ţinut în 1898, 



subscris fiind uu capital de cuote în sumă 
de K 50,000, din care K 33,000 subscrise de 
contele A . Kâroiyi, după-ce fundatorii au 
subscris cuote abia în suma de K 17,000. 

In 1900 contele A . Kâroiyi a subscris de 
nou la „Hangya" părţi fundamentale în va
loare de K 200,000, apoi în 1903 iarăş cuote 
în valoare de K 270,000. 

„Hangya" şi-a început activitatea înainte 
cu 14 ani, îiitr'o odae sărăcăcioasă, având 
în primul an o circulaţie de K 49,457. Acum, 
după 14 ani, are în capitală un palat cu 4 
etage în valoare de 1 milion şi : / 2 cor., cu 
magazine de mărfuri corespunzătoare cerin
ţelor epocei în care trăim şi având la sfâr
şitul anului trecut o circulaţie în valoare de 
rotund K 20 milioane. 

In anul prim „Hangya" a înfiinţat 19 
însoţiri de consum cu circa 2000 membri. L a 
sfârşitul anului al 14 lea avea înfiinţate 1091 
însoţiri cu aproape 200,000 de membri. 

In anul trecut „Hangya" a cheltuit pentru 
răspândirea cunoştinţelor comerciale între 
popor, pentru supraveghiarea şi controlul 
însoţirilor K 230,000; iar în curs de 14 ani 
a cheltuit pentru aceste scopuri, adecă pentru 
propagandă şi control, K 1.108,000. In cele 
aproape 1100 de sate, în care sau înfiinţat 
însoţirile de consum, situaţia materială şi 
morală a poporaţiei s'a ameliorat în mod 
simţitor. Ţăranul nu mai este azi robul cârciu-
marilor şi precupeţilor fără suflet, care îl 
înveninau cu spurcatul de rachiu şi îi vindeau 
adesea marfă şi scumpă şi falsificată. 

In fruntea acestor însoţiri s'au pus, dela 
început, oameni cu totul devotaţi acestor 
instituţii, cari şi-au format şi ei succesiv o 
ceată număroasă de funcţionari harnici şi 
însufleţiţi. 

De acţiuni mari, de felul celor arătate 
mai sus, la noi nu a fost vorba până acum. 
De abia în ultimul timp s'a pornit şi la noi 
un curent mai favorabil pentru o propagandă 
mai generală şi mai intensivă. E şi timpul 
suprem ca să ieşim odată din situaţia ne
hotărâtă şi inconştientă, în care lâncezim de 
de zeci de ani, în vreme ce alte neamuri şi 
chiar fraţii noştri din România s'au organizat 
pe o scară întinsă pe terenul însoţirilor eco
nomice în mii şi mii de sate. 

O propagandă intensivă şi din multe 
părţi se impune şi la noi cu o forţă irezis
tibilă. 

Conjerenţa Revizorilor „Solidarităţii". 
Conform programului stabilit şi publicat la timpul 

său şi în revista nonstră, Sâmbătă în 15 1. c. s'a în-
intrunit la Caransebeş a Il-a conferenţă a Revizorilor 
„Solidarităţii'. Conferenta aceasta s'a ţinut în Casina 
română din Caransebeş şi la ea au participat pe lângă 
preşedintele, secretarul şi 14 revizori ai .Solidarităţii" 
mai mulţi directori de bancă, între cari şi trei repre
zentanţi ai băncilor din Turnu-Severin. Parte activă la 
lucrările conferenţei, la discuţii şi la aducerea hotărl-
rilor au luat însă numai revizorii-experţi şi membrii 
biroului .Solidarităţii". Conferenţă s'a deschis prin dl 
Parteniu Cosma la oarele 1J) a. m. Dânsul a salutat 
pe cei prezenţi şi şi-a exprimat speranţă că această 
nouă întrunire a revizorilor-experţi va contribui şi mai 
mult la desvoltarea şi îmbunătăţirea controlului extern, 
introdus la băncii asociate. A dat apoi cuvânt secre
tarului „Solidarităţii" care a prezentat şi cetit urmă
torul raport 

Onorată Conferenţă! 
Domnilor Revizori/ 

întrunirea noastră de astăzi este conti
nuarea lucrărilor iniţiate prin conferenţă ţinută 
la 9 Ianuarie a. c , conferenţă, care cum desigur 
Vă este cunoscut, a fost apreţiată după cuviinţă 
atât de direcţiunea «Solidarităţii», cât şi de alţi 
factori competenţi ai băncilor noastre. Ca o 
dovadă despre aceasta servească împrejurarea 
că direcţiunea «Solidarităţii» a aprobat în în
tregime hotărîrile conferenţei noastre şi a decis 
continuarea lucrărilor începute, iar factorii de 
samă ai institutelor noastre financiare — că
rora ne-am adresat — participă la acoperirea 
cheltuielilor împreunate cu întrunirea noastră 
de astăzi şi — de sigur — şi a celor din viitor, 
două fapte pentru cari nu putem decât să ne 
exprimăm completa noastră recunoştinţă. Şi 
cred, că această recunoştinţă cu nimic nu o 
vom putea arăta mai bine, decât continuând 
cu zel şi interes lucrările începute, augmentan-
du-le cu toate acele chestiuni şi probleme cari 
pot contribui la perfecţionarea instituţiunii 
noastre şi la dobândirea rezultatelor celor mai 
practice şi mai folositoare pe sama băncilor 
aparţinătoare însoţirii «Solidaritatea». 

* 

In ultima noastră conferenţă, cum ştiţi, 
ne-am ocupat în deosebi cu două chestiuni şi 
anume 1: cu rezultatele obţinute până acum 
prin revisuiri şi 2 : cu mijloacele prin cari 
activitatea băncilor noastre va putea fi în
dreptată pe o cale mai corăspunsâtoare in
tereselor noastre financiare-economice. Cea 
dintâi a fost o chestiune care priviâ cu deo-



sebire problemele tehnice, administrative şi de 
bilanţ ale băncilor noastre, pe când cea de a 
doua o chestiune ce se referea la politica de 
afaceri a institutelor noastre de bani. Cu pri
vire la cea dintâi, am declarat — pe baza con
statărilor faptice — că cu rezultatele ajunse 
putem fi destul de mulţumiţi, iar cu privire la 
cea de a doua că pe viitor lucrările noastre le 
vom întregi prin aceia că vom face obiect de 
apreţiare- şi normele după cari se conduc băn
cile noastre, stăruind cu tot dinadinsul pentru 
delăturarea acelor defecte organice de care su
fere de prezent organizaţia noastră de bancă. 
La discutarea acestor chestiuni am întrat ce-i 
drept şi în amănunte, fără însă să concludem 
în special asupra lor. Aşa fiind părerea mea 
este că lucrările conferenţei noastre de azi trebue 
să se extindă în prima linie asupra acelor 
amănunte, ale chestiunilor sus amintite, cari 
vor fi menite să dee un îndreptar mai detailat 
şi lămurit asupra activităţii noastre din viitor. 
Intru cât deci şi Onorata Conferenţă află, că 
aceasta e bine, rog să mi-se permită pe baza 
propriilor Dv. rapoarte despre revizuiri — să 
întru în amănuntele chestiunilor discutate în 
prima noastră conferenţă. 

I. 
Am zis, Onorată Conferinţă, că cu rezul

tatele de până acum ale revizuirilor ne-am de
clarat destul de mulţumiţi. Şi nici că se putea 
altcum. Căci în comparaţie cu trecutul şi în 
deosebi în comparaţie cu băncile străine simi
lare, atât ce priveşte tehnica şi administraţia 
băncilor noastre cât şi întocmirea reală şi pre
văzătoare a bilanţelor lor ne aflăm în progres. 
Progres desăvârşit însă vom obţine numai atunci 
dacă vom stabili o unitate de vederi şi de ac
ţiune în toate amănuntele acestor trei chestiuni 
de importanţă pentru viitorul membrilor înso
ţirii noastre, amănunte dintre cari îmi permit 
a pune în discuţie următoarele: 

/. Contabilitatea respective sistemele de 
contabilitate folosite la băncile noastre. Cu 
privire la aceasta chestiune, ideal ar fi dacă 
s'ar putea stabili şi introduce pentru toate băn
cile noastre un sistem de contabilitate uniform, 
practic şi uşor. Aceasta însă — fie că nu în 
toate părţile avem oameni, cari să aprecieze 
chestiunile de contabilitate cum ar trebui, fie 
că afacerile singuraticilor bănci diferă şi deci 
reclamă sisteme de contabilitate diferite — e 
cu neputinţă. Tocmai de aceia vor trebui ad
mise sisteme diferite şi revizorii, cari desigur 
cunosc aceste sisteme, tot ce vor trebui să 
facă va fi să vegheze ca ele să fie corecte şi 
— întru cât se poate — simple şi uşoare. 
Schimbările în sistemele de contabilitate — 

dacă nu sunt reclamate imperios — să se evite 
şi special să se evite experienţele nouă, ne
probate pe acest teren. Tot asemenea să se 
evite schimbările în eventualele inovaţiuni in
troduse deja chiar prin un revizor-expert. Cerem 
aceasta pentru că avem cunoştinţă că la unele 
institute s'au făcut — la recomandarea revi
zorilor — schimbări prea dese, cari au sporit 
în mod însemnat munca tehnică fără să aibă 
rezultate cu mult mai bune pentru sistemele de 
contabilitate folosite. Astfel de schimbări nu in-
fluinţează în mod favorabil asupra cuvântului 
revizorilor, care trebue să fie hotărîtor şi sta
tornic. Şi ca să fie astfel e de lipsă ca revizorii 
noştri — cum am zis mai sus — să aibă în ve
dere în prima linie corectitatea sistemelor de 
contabilitate, . evitând a schimbă, fără motive 
ponderoase, formele lor. 

Alăturea cu schimbările în sistemele de 
contabilitate, trebue purces cu grije şi la in
troducerea de inovaţiuni, cu deosebire acolo 
unde lipsesc elementele pentru a le putea pă
trunde. Astfel avem cunoştinţă că la unele din 
băncile noastre mici — din lipsă de oameni 
pricepuţi — contabilitatea se poartă aşa de 
defectuos şi de mane, încât unii revizori trebue 
să o refacă pe ani întregi. In asemenea cazuri 
tendinţa trebue să fie a simplifică şi a reduce lu
crările de contabilitate la acele evidenţe strict 
necesare, pe baza cărora se pot construi uşor 
cărţile principale. Practic şi destul de genera
lizat este — între altele — aşa numitul jurnal 
de cassă sistem american, care dacă e corect 
purtat, poate servi de bază la cărţile principale, 
în cari introducerile se pot face — fără greu
tate — prin vre-un om de specialitate. Urmân-
du-se astfel, munca se simplifică şi rezultatul 
e mai sigur. 

2. Administraţia la băncile însoţite. 
Aceasta are să fie corectă din toate punctele 
de vedere. Pentru a supraveghiâ corectitatea 
în administrarea unei bănci se recere ca revi
zorii noştri să fie pe cât de riguroşi, pe atât 
de drepţi şi consecvenţi şi ca ei să scoată în 
relief nu numai părţile defectuoase administra
tive, ci şi pe cele bune. Indulgenţa, trecerea 
cu vederea nu pot avea loc la revizuirea ad
ministraţiei unei bănci. Tocmai de aceea ar 
fi de dorit ca felul de administrare al cassei, 
valorilor de tot felul etc. să fie supus unei re-
viziuni cât de minuţioase şi defectele obser
vate, — delăturate. Pe lângâ aceasta va trebui 
pus pond şi pe cercetarea relaţiilor dintre con
ducători, cenzori şi slujbaşii băncilor, cari trebue 
să fie faţă de ei mai severi ca faţă de orişicine. 
Cerem aceasta pentrucă cu privire la chestiu
nile de acest fel până acum s'a făcut foarte 

puţin. Când o cerem însă nu putem să re-



petăm îndeajuns că cercetările de natura aceasta 
să se facă încet, temeinic şi cu precauţiune, 
dacă e vorba ca ele să fie şi de folos. 1 Comu
nicarea rezultatelor de aceasta natură dease-
menea are să se facă cu precauţiune şi cu 
discreţia necesară. Cu un cuvânt, părerea noa
stră este, că administraţia corectă la băncile 
noastre trebue să fie pentru revizori o preocu-
paţiune de căpetenie şi cu mult mai de seamă 
ca până acum. 

j . Bilanţul băncilor noastre. Cu privire 
la acest obiect, rapoartele d-lor revizori ne dau 
mult material de meditat. Ei constată că deşi 
s'au făcut îmbunătăţiri esenţiale în raport cu 
soliditatea bilanţelor, totuş mai e destul de 
făcut. In prima linie constată că e bine să se 
adune rezerve în poziţiile tranzitorii şi deci 
cer eliminarea intereselor restante, nu numai de 
formă, ci şi de fapt, 2) o procedură, care trebue 
aprobată. Şi dacă d-nii revizori în totalitate 
sunt pentru această idee, ar trebui să se decidă 
ca pe viitor în această privinţă să purceadă 
solidar şi eliminarea intereselor restante să se 
facă la tot cazul — fie chiar şi cu reducerea pro
fitului curat — se înţelege fără însă a deteriora 
poziţia intereselor anticipative. Sub titlul diverşi 
debitori se iau la unele bănci '-— cum ni-s'a 
raportat — şi poziţii, cari, pentruca bilanţul să 
fie cât mai real, ar trebui deasemenea elimi
nate. Astfel se iau cu deosebire spese advo-
caţiale şi anticipaţiuni de proces. Acestea — 
credem noi — îndată ce prezintă câtuş de pu
ţină dubietate, vor trebui reduse respective 
eliminate dintre active. Mai departe preten-
ziunile pendente,3 rămase în restanţă şi nere
gulate vreme îndelungată, deasemenea vor trebui 
stăruit să se elimineze dintre active câtă vreme 
nu sunt de o siguranţă din toate punctele de 
vedere justificată. Căci chiar şi numai faptul, 
că o societate e silită să ţină pendenţe vreme 
îndelungată e deajuns pentru a arătă că pre-
tensiunile la cari se referesc nu sunt dintre cele 
mai sigure şi mai bune. Avem destule bănci, 
cari purced cu cea mai mare rigoare faţă de 
pretensiunile lor pendente şi nu le iau la bilanţ. 
Exemplul acestora, credem, ar fi cel mai po
trivit mijloc de a înduplecă şi pe băncile cu 

1 Special să se cerceteze relaţia dintre fiscali şi institu
tele de bani. Această din cauză că s'a constatat în unele lo
curi, cu deosebire la băncile mici, că advocaţii concrezuţi nu 
tin seamă, cum ar trebui, de adevăratele interese ale băncilor 
la care sunt angajaţi, ceeace adeseori e o adevărată calami
tate. Experienţele triste în această privinţă nu sunt tocmai 
rari şi ele se afată — ici-colo — şi cu alţii dintre cei interesaţi 
pe la unele bănci. 

2 Unele bănci arată numai saldul intereselor tranzitoare 
prin ce se eludează putinţa unei aprecieri juste a bilanţelor. 
Astfel de proceduri adeseori fac o impresie mai rea decât dacă 
se indică raportul exact dintre interesele transitoare active şi 
pasive. 

3 Avem cunoştinţă ca la unele bănci există pendenţe şi 
de câte 8—10 ani. ' * 

j pretensiuni restante relativ prea mari, să le 
; urmeze. Ar fi bine deci ca şi în această 

privinţă să se decidă o procedură solidară 
la revizuiri. Dar dintre toate chestiunile de 
bilanţ credem că chestiunea cea mai însem
nată este stabilirea profitului net. In aceasta 
privinţă ar fi de dorit să se generalizeze 
acea procedură a unora dintre revizorii noştri 
după care profitul net să se stabilească numai 
după ce s'a constatat existenţa acelor re
zerve latente, cari condiţionează soliditatea ade-

I vărată a unui bilanţ şi cari pot asigura susţi-
i nerea unui profit normal şi pentru vremuri 

excepţionale. A stabili măsura rezervelor latente 
e cu neputinţă. Apreţierea lor rămâne la jude
cata revizorilor noştri experţi şi tot ce li se 
cere este, pe deoparte să nu fie prea liberali 
în stabilirea profitului, pe de altă parte — iarăşi 
— să nu fie prea riguroşi, căzând în extreme. 1 

Calea ce au să o urmeze în această direcţie 
se indică de sine prin împrejurările şi situaţia 
financiară în care se găsesc singuraticile noa
stre bănci. 

Nu ştiu, Onorată Conferenţă, cum vor 
fi apreţiate observările noastre cu privire la 
bilanţ. De una sunt sigur. D-Voastră le veţi 
apreţiâ după cuviinţă şi desigur veţi stabili 
procedurile comune de urmat în chestiunile ce 
mi-am permis a le supune deliberării D-v. 

II. 

Trecând după aceasta la a doua chestiune 
cu care ne-am ocupat în conferenţă noastră 
trecută, la mijloacele prin cari activitatea băn
cilor noastre va putea fi îndreptată pe o cale 
mai corespunsătoare adevăratelor noastre inte
rese economice-financiare, trebuie să declarăm 
că preocupaţiunea conferenţei în această direcţie, 
a făcut bună impresie şi a fost aprobată de 
toţi factorii competenţi ai băncilor noastre. Ca 
o dovadă amintim împrejurarea, că direcţiunea 
«Solidarităţii» prin circularul său din 2 4 April 
a. c , adresat băncilor însoţite, a accentuat în 
parte aceleaşi principii pe cari le-am remarcat 
şi în prima noastră conferenţă cu privire la 

' acest obiect. 

Dintre amănuntele cari s'au discutat în 
legătură cu această chestiune şi pe cari voim 
a le face în special obiect de discuţie amintim 
următoarele: 

1 Din rapoartele intrate la «Solidaritatea» ne-am convins 
că au fost cazuri în cari stabilirea unui profit mai urcat a fost 
de interes pentru anumite persoane dela institutele revidate şi că 
intenţiile rezonabile ale unor revizori au fost îngreunate de 
punctul de vedere prea liberal pe care s'au pus alţi revizori. 
Pe de altă parte s'a constatat că procedura cu tact şi energică 
a unor revizori — în unele cazuri — a putut suprapune inte
resele institutului faţă de cele porsonale. 



II. Cu privire la îndreptarea activităţii băn
cilor noastre în conformitate cu adevăratele 
interese economice-financiare, revizorii: 

a) vor continuă a stărui să se reducă cre
ditele de reescont la limita normală; 

b) vor recomandă formarea şi augmentarea 
de rezerve de efecte şi vor stărui pentru mo
bilizarea pretensiunilor active la bănci în sensul 
circularei din 24 April a. c. a direcţiunii «Soli
darităţii»; 

c) vor luă sub cercetare deosebită aface
rile excepţionale la cari sunt sau vor să se 
angajeze unele din băncile noastre, ca afaceri 
de realităţi şi parcelari, expunându-şi special 
la cei competenţi părerea lor în cauză şi să 
facă propunere concretă în acest obiect; 

d) vor stărui pentru augmentarea siste
matică şi cât mai abundentă a rezervelor proprii 
şi la reducerea dividendelor acolo, unde acestea 
nu sunt justificate. 

Mai departe: 
III. Vor continuă a stărui pentru fuzionări \ 

si centralizarea afacerilor de bănci si acolo 
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unde vor află de bine şi de necesar vor luă 
înşişi iniţiativa acestor fel de acţiuni; totase-
menea vor stări pentru delăturarea concurenţei, 
acolo unde ea se dovedeşte de păgubitoare 
intereselor economice. 

IV. Propunem direcţiunii «Solidarităţii» să 
se ocupe cu chestia instituirii de revizori perma
nenţi în care scop pentru adunarea materialului 
de studiu necesar, poate luă în considerare — 
după buna sa chibzuială — serviciile oricărora 
dintre membrii conferenţei. 

Raportul prezentat de secretarul „Solidarităţii" 
a fost acceptat ca baza la discuţii, iar propunerile fă
cute s'au primit — dupâce s'au pertractat punct de 
punct — aproape fără modificări. 

Discuţiile urmate, la cari au luat parte cu deo
sebire dnii Parteniu Cosma, Sava Raicu, Iosif Lissai, 
Dominic Raţiu, Nicolae Căciulă, Ioan Moldovan, Con
stantin Popp, Iosif Oncioiu, Ioan Perian şi Ioan I. 
LăpSdatu- au fost instructive şi folositoare, ceeace 
au recunoscut toţi cari au participat ca asistenţi la 
aceasta conferenţâ. La discuţia de sub f i c) dl Nieulae 
Căciulă a prezentat din partea direcţiunii „Economul" 
o propunere cu privire la rezolvirea unor probleme 
agrare. Propunerea — neputând fi pertractată in şirul 
obiectelor conferenţei — a fost transpusă direcţiunii 
„Solidarităţii*. 

Conferenţâ a durat mai bine de trei ciasuri. La 
sfârşitul ei preşedintele „Solidarităţii" a mulţumit par
ticipanţilor pentru interesul dovedit şi special pentru 
modul demn şi serios In care au pertractat obiectele 
puse în discuţie. Din partea conferenţei dl Sava Raicu 
a mulţumit dlui Parteniu Cosma că a iniţiat aceste 

importante conferente ale revizorilor-experţi şi că se 
îngrijeşte de continuarea lor. A arătat foloasele ce re
zultă şi cu deosebire ce vor rezulta în viitor din aceste 
conferente, cari doreşte să fie conduse încă multă 
vreme de dl Parteniu Cosma. Conferenţâ s'a terminat 
cu sincere aelamâri la adresa venerabilului preşedinte 
al „Solidarităţii*. 

S u n a r e a generală a „Solidarităţii". 
Adunarea din anul acesta a „Solidarităţii" a fost, 

de sigur cea mai mare şi cea mai succeasă. Interesul 
faţă de aeeastă adunare s'a dovedit că a fost până 
acum neajuns. Au participat peste jumătate din băn
cile asociate cu câte unu! sau doi reprezentanţi şi 
afară de aceea şi o mare mulţime de public român 
şi chiar şi străin. 

Adunarea s'a ţinut Duminecă la orele 10 a. m. 
în sala festivă a magistratului orăşenesc din Ca
ransebeş. A fost deschisă de dl preşedinte Parteniu 
Cosma care salută pe cei prezenţi, îşi exprimă bu
curia pentru interesul ce se manifestă faţă de lu
crările „Solidarităţii" şi dă expresiune credinţei, că 
acest interes va fi nu stimul pentru ca lucrările înce
pute la însoţirea băncilor noastre să se continue cu 
zel şi stăruinţă şi mai mare. — Notar al adunării a 
fost numit secretarul .Solidarităţii" dl Ioan I . LăpSdatu, 
scrutinâtorii dnii Dominic Raţiu şi Dr. Izidor Pop iar 
verificatori ai procesului verbal dnii Sava Raicu şi 
Constantin Popp. Constituindu-se biroul, s'a intrat în 
pertractarea obiectelor dela ordinea zilei. După ce
tirea rapoartelor direcţiunii şi ale comitetului de su
praveghiare, aceste» s'au primit împreună cu bilanţul 
pro 1911. 

S'a trecut apoi la alegerea celor trei membri ai direc
ţiunii al căror mandat expiră şi la alegerea membrilor 
comitetului de supraveghiare. înainte de a se purcede 
la alegere, dl Ioan I . Lăpedatu mulţumeşte adunării 
pentru încredere şi renunţă ia mandatul de membru 
în direcţiune, fn urma acestei renunţări, adunarea a 
ales cu unanimitate patru membrii în direcţiune şi 
anume pe doii Parteniu Cosma, Romul Cărăbaşiu, 
Constantin Popp şi Dominic Raţiu. In comitetul de 
supraveghiare au fost realeşi dnii Nicolae Ivan, Dr. N . 
Gomşa, Petru Stoica. Const. H j r ţ ia şi Mateiu C. Jiga. 
La sfârşitul ordinei de zi s'au făcut trei propuneri pe 
cari ţinem să le amintim separat. Cea dintâiu e pro
punerea dlui director Raicu ca să se recomande băncilor 
asociate să-i aleagă în organele lor administrative sau 
de control — întru cât nu au — şi câte un bărbat 
de specialitate. Cea de a doua e propunerea dlui Dr. 
Dr. Aurel Cosma ca băncile asociate să coutribue cât 
mai mult pentru ajutorarea inundaţiilor din Bănat şi 
cea de a treia, propunerea dlui Nicolae Căciulă că la 
adunările viitoare direcţiunea „Solidarităţii" să se în
grijească să se ţină şi câte 2—3 prelegeri de interes 
pentru băncile asociate. Asupra acestor propuneri şi 



cu deosebire asupra propunerilor dlor Raicu şi Căciula 
vom reveni intr'unul din numerii proximi ai „Revistei 
Dconomice". 

După adunare s'au făcut vizite la diferiţi frun
taşi din Caransebeş, ier la 1 p. m. a urmat masa co
mună (banchetul) în sala cea mare a hotelului Licht-
nekert. Şi la banchet ca şi peste tot în tot decursul 
adunărilor a domnit o vie preocupaţiune fată de pro
blemele noastre economice. De această preocupaţiune 
au fost inspitrate şt toastele ţinute. Au vorbit dnii Dr. 
Nicolae Ionescu, Parteniu Cosma, Dr. Gavr: 1 Tripon 
şi loan I. Lăpodatu. Bl Parteniu Dosma a fost obiectul 
unei frumoase şi însufleţite manifestări. 

După masă, oaspeţii au făcut o mică excursiune 
la Teuş, Ioc de viligiatură al Caransebeşului. Aci s'a 
aranjat un festival în favorul fundaţiuaii pentru aju
torarea ziariştilor români din Ungaria. Intre punctele 
festivalului cel mai interesant şi mai însemnat a fost 
conferenţa dlui Dr. V. Branişte, directorul „Drapelului* 
despre „Românii macedoneni în istoria noastră". Spaţiul 
ne e prea îngust decât să putem da, fie şi numai in re
zumat frumoasa conferenţa a dlui Branişte. Amintim 
aci, că între altele dl Branişte a fixat şi faptul — cu
noscut dar neremarcat — că chiar şi băncile române 
delà noi au să fie mulţumitoare sprijinului ce românii 
macedoneni au dat totdeauna acţiunilor culturale şi 
naţionale. Căci — zicea dânsul — dacă la înfiinţarea 
„Albinei" lipsia sprijinul şi interesul Mocsonyestilor şi 
al aderenţilor lor — această bancă nu s'ar fi putut înfiinţa 
precum s'a Înfiinţat. „Albina" apoi a dat impulz la 
înfiinţarea celorlalte bănci şi tot ea a iniţiat şi ocrotit 
organizaţia ce o au azi ele în „Solidaritatea*. Con
statăm, că dl Branişte are toată dreptatea şi băncile 
române, special „Albina" nu vor uita nici odată spri
jinul ce l-au avut şi-1 mai au şi azi în familia Mo
csonyestilor cea mai aleasă reprezentantă a macedo
nenilor intraţi în corpul poporului român din Ungaria. 

După cum aflăm festivalul a avut şi venit ma
terial corespunzător, venit care va contribui şi el la 
spor rea atât de mult reclamată a fundaţiunii pentru 
ajutorarea ziariştilor noştri. 

Participanţii la aceasta adunare generală a „So
lidarităţii" vor fi indicaţi în procesul verbal luat cu 
aceea ocaziune şi pe care sperăm să-1 putem publica 
în numărul viitor al „Revistei Economice". 

Concluzii pe urma celor trei po
topuri din Caraş-Severin. 
Potopurile din 1910 şi cel din zilele trecute, care 

au făcut ravagii aşa de teribile în Caraş-Severin, trebue 
să fie un memento pentru toţi. Ele nu pot să fie decât con
secvenţe irevitabile pe urma unor păcate săvârşite de 
poporaţiunea de acolo contra legilor naturii, fapte care 
se răzbună mai de grabă sau mai târziu. 

In primarticolul publicat asupra potopului în
tâmplat în Sărbătorile Rusalilor din a. c. în Nr. 11675 

dela 3 Iunie al ziarului „Siehenbiirgisch-Deutsches Ta-
geblatt" din Sibiiu, se fac unele constatări şi concluzii, 
care e bine să fie cunoscute şi publicului nostru ce
titor. Din numitul articol dăm şi noi în cele următoare 

! câteva părţi, cu gândul de a atrage luarea aminte a 
poporaţiunii româneşti din Banat şi de pretutindeni 
asupra primejdiei ce o aşteaptă dacft nu va luă măsuri 
grabnice pentru îndreptarea cauzelor ce dau anzft 

i acestor catastrofe. 
„...Să fie în adevăr numai o întâmplare, se 

scrie în numitul ziar, că in comitatul Caraş-Severin 
s'au întâmplat aceste potopuri aşa de ingrabă unul 

! după altul? Şi nu e oare foarte suspicios, că 
; deastădată exundarea, ca şi la pustiirea din Vaiea-
| Cernei. a ajuns o înălţime, ca şi care de când 
I îşi aduc oamenii aminte nu s'a mai întâmplat, 
j cel puţin până acum nu s'a putut observa? Apa 
i a ajuns peste un metru al măsurei maximale accep-
I tate. A p o i : la Mehadia, aproape de băile Herculane, 

este un pod vechiu de peatră, construit... înainte 
cu 150 de ani. Acestui pod. . apa nu i-a făcut nici-

| odată stricăciune. în acest curs îndelungat de timp, 
| până Sn anul 1910, când a rupt şi din el o parte. Din 

aceste se poate uşor conchide, nu că cvantul de apă 
] nu ar fi fost nici odată în curs de 150 de ani aşa 

mare ca acum, ci că acum nu a fost dată posibilitatea 
de a opri apa umflată prin ploi. Căci rîurile şi păra-

; iele, în timp de ploi îndelungate, umflându-se din an 
, în an tot mai mult, capabilitatea de absorbire a mun

ţilor a devenit tot mai slabă. Şi aceasta concluzie este 
adevărată, pentruca e fapt că aceste catastrofe prici
nuite de apă sunt numai o urmare a devastării tot 
mai mari a pădurilor din munţi şi că astăzi, durere, 

i se poate vorbi de o pleşuvire a munţilor din comitatul 
Caraş-Severin. 

„Este un lucru neconştiincios modul cum sunt 
manipulate pădurile. O forestierie care să lucreze după 

: un plan noi nu avem, numai pădurile statului sunt 
; protejate şi oprite de fapt. 

Pădurile cari stau sub administraţia aşa numitei 
Comunităţi de avere şi pădurile comunale sunt supuse 
mai mult sau mai puţin unei complete culturi rapace, 
cu toate că ele ar trebui apărate; ele au şi un per
sonal de inspecţie şi aparatul lor administrativ este, 
conform împrejurărilor, foarte mare, insă în realitate 

! nici un om nu poartă de grije că pădurile de fapt 
\ sunt în starea cum se află introduse în cărţi, că de 
| fapt ele sunt astfel administrate cum stabilesc din timp 

în timp comisiile de examinare diregătoreşti, care mai 
' mult sau mai puţin se rezumă In o vizită a unor or

gane oficiale ale forestieriei şi cu un banchet care ur
mează după aceea. Ce e drept administraţia nu este 
de loc frauduloasă, ici-colo personalul forestieriei a 
singuraticelor comune îşi dă chiar osteneală ca să 
oprească şi supravegheze pădurile, cu toate aceste 
însă prevaricaţiile de pădure se urmează neîmpede-
cate. 

„Comitatul Caraş-Severin este locuit in regiunile 
lui muntoase mai numai de Români. Românul aici e 
însă păstor. Economia sa de păşunat este foarte pri-

; mitivă şi stă Intr'aceea că cu turmele lui de oi, capre 
j sau porci cutreeră neîntrerupt aceleaşi locuri, prin 
j ceeace o împrospătare de pădure tânără in codru este 
| impedecatâ cu desăvârşire. Adevărat că acestor păs

tori le stă liber la dispoziţie numai pădurea comunală, 
în pădurile comunităţii de avere trebuind să plătească 
o anumita arândă, însă paguba este aceeaş. Pe lângă 
aceste ei mai au obiceiul a întrebuinţa ca nutreţ pe 
seama oilor şi caprelor în timpul iernii frunză uscată. 



Ei taie spre acest scop crăngî cu frunze şi tufari mai I 
tineri de stejar, pe cari îi uscă şi păstrează în şopuri. 
Prin aceasta se despoie de arbori an de an teritorii 
uriaşe. Apoi, iarna, când e multă zăpadă şi li-s'a gătat 
nutreţul pentru oi şi capre, ei taie arbori mari, pe cari 
se mai află frunze uscate, pentru ca aceste împreună 
cu mugurii şi ramurele sucoase să le dea animalelor 
ca nutreţ— Astfel se despoaie îa fiecare an munţi în
tregi, pădurea nu se poate împrospăta dm cauzi că 
e păscută deapururi cu caprele, rămânând în chipul 
acesta numai un sărăcăcios tufiş, printre care ploaia 
îşi face scurgerea neîmpedecată. De astfel de tufişuri 
sunt acoperit! cei mai mulţi munţi din comitatul Caraş-
Severin. Administrat ile comunale au totuş o scuză: 
ele întreţin teritorul comunal numai ca izlaz, acesta 
însă se extinde peste munţi prăpăstioşi şi cuprinde şi 
la comunele cele mai mici mii d^ jugâre Afară de 
aceasta izlazurile comunale fiind situate de regulă în 
nemijlocita apropiere a rîurilor şi de pe teritoriile d&t-
poiate de pădure apa de ploaie scurgându-se cu re 
pejune, apa rîurilor se umflă năpraznic şi urmarea 
este că se întâmplă catastrofe ca cea de acum şi ca 
cele două din anul 1910. 

„In fine ar trebui să se pună capăt acestui mod 
patriarhal de administraţie a pădurilor. Pedepsele de 
prevaricaţii de lemn ar trebui să fie foarte aspre şi 
ar trebui să nu se mai întâmple, că un forestier, la 
întrebarea, cum se face că in puţini ani s'a despoiat 
de pădure un mare tentor, pădurarul n'a putut să 
spună altă decât: „Insă fiecare rădăcină este plătită, 
nici un prevaricant de lemne n'a rămas nep>edepsit. Omul 
nu înţelege că nimicirea pădurii trebue/ ;împedecată, 
şi că prevaricantului de lemne nu-i patra °%âd' are să 
plătească când şi când câteva coroane pedeapsă pentru 
nenumărate cară de lemne. 

„O restrângere a economiei de păşunat, o des
fiinţare a sistemului de păşuaat al izlazurilor şi o mai 
bună conducere a administraţiei la Comunitatea de 
avere se impun de urgenţă. Tentrjucă aceste potopuri 
nu vor fi cele din urmă, ci ţror/ urmă altele şi mai 
mari, dacă se va continuă cu despoiarea pădurilor In 
Ungaria de sud". 

In articolul — advertisment —, ce l-am redat aici, 
în părţile sale principale, glâsueşte omul expert, spe
cialistul în chestii silvanale. Este de dUorinţa condu
cătorilor actuali ai Comunităţii de avere de a face 
sfârşit sistemului de devastare a pădurilor practicat 
pân'acum şi a introduce grabnic un sistem de exploa
tare raţional, pentru a preveni cel puţin în viitorul 
mai depărtat potopurile pustiitoare de oameni şi avere 
ce au venit acum atât de des asupra poporaţiei noa
stre din Caraş-Severin. 

CRONICA. 

Raporturile comerciale dintre România 
fi Austro-Ungaria.— Dintr'un recent raport al con
sulului general al României la Viena, extragem urmă
toarele date: 

Importul total al Austro-Ungariei a fost în 1909 de 
2.746.331.058 coroane, iar în anul 1910 de 2.852.852.493 
coroane. Importul din România a fost în anul 1909 de 
125.466 269 coroane, iar în 1910 de 52.163.134 coroane. 
Rezultă o proporţie de 4 5 la sută pentru 1909 şi de 
1-8 la sută pentru 1910. 

Exportul total al Austro-Ungariei în 1909 a fost de 
2.318-868.223 coroane, iar în anul 1910 de 2.418.605.620 

coroane. Exportul Sn Român'a a fost în anul 1909 de 
91.784.588 coroane iar in 1910 de 102 928.873 coroane. 
Rezultă o proporţie de 3 8 la sută pentru 1909, şi de 
4'2 la sută pentru 1910. 

România este pentru Austro-Ungaria un debuşeu 
însemnat, mai cu seamă în ce priveşte produsele indu
striale, al căror export a sporit de la 91 la 192 mili
oane coroane. 

In schimb, Austro-Ungaria, primeşte aproape numai 
produse agricole, al căror import a scăzut dela 125 
la 52 milioane, aeică cu 41 6 la sută. 

Această diferen|â, se explică prin faptul că Austro-
Ungaria a fost nevoită în 1909 din cauza relelor re
colte, să-şi acopere deficitul cumpărând cerealele nece
sare din România. 

Putem dar conchide că, transactiunile comerciale 
între cele două ţari sunt departe de a fi raport cu 
forţele lor respective de producţie şi cu situaţia lor 
geografică. 

* 
jPopulaţiunea oraşului Bucureşti în anul 

1911. — Populaţiunea oraşului Bucureşti la 31 Decem
vrie 1911 s'a calculat de către biroul statisticei muni
cipale a! Uapitalei la 301 217 locuitori. 

In cursul acestui an, Oficiul stărei civile a cele
brat 3123 căsătorii şi ca în toţi anii de obicei în lunile 
Septemvrie, Oetomvrie şi Noemvrie au fost cele mai 
multe căsătorii, de altfel acesta este de regulă in toate 
ţările agricole. 

Din totalul căsătoriilor am avut în curgerea anului 
2497 căsătorii ortodoxe, 177 catolice, 89 protestante, 
13 gregoriane, 1 mahometană si 347 mozaice. 

Naşterile în cursul anului expirat, au fost în 
număr de 9619 din cari: 7986 copii ortodocşi, 407 
catolici, 197 protestanţi, 409 gregoriani. 975 mozaici, 
2 mahometani şi 3 fără religie. 

Mortalitatea anului expirat s'a urcat la cifra de 
7844 decedaţi din cari: 6448 ortodocşi, 455 catolici, 
174 protestanţi, 41 gregoriani, 701 mozaici, 6 moha-
medani şi 19 de religie necunoscută. 

* 
Monedă nouă divizionară în Momânia. 

— Ministrul finanţelor a pus în circulaţiune un nou 
stoc de monede de argint de 2 Iei, 1 leu şi 50 bani, 
autorizat a le bate prin legea din 24 Martie 1909. 

Aceste monede se deosebesc de cele puse ante
rior în circulaţiune numai prin milesimul, care este 
1912, în loc de 1910 şi 1911 şi al celorlalte. 

Aşa dar, monedele de 2 lei, poartă pe avers 
efigia M. S. Regelui şi pe margini cuvintele „Carol I . 
Rege al României"; pe revers, în mijloc, se repre
zintă o tânără ţărancă cu furca în brâu păşind pe un 
lan cu snopi de grâu: la dreapta cuvintele ,2 lei" şi 
milesimul 1912, iar la stânga cuvântul „România*. 

Monedele de 1 leu poartă aceiaş efigie şi in
scripţie, afară de cuvântul 2 lei, care este înlocuit cu 
,1 leu*. 

Monetele de 50 bani poartă pe avers aceiaş efigie 
şi inscripţie ca şi monetele de 2 lei şi 1 leu, pe revers 
în mijloc coroana ragalâ şi o ramură bogată de oliv, 
iar pe margini cuvintele „România, 50 bani*. 



2 9 6 U E Y 1 S T A E C O N O M I C Ă 

Valoarea monedei naţionale a României în cir
culaţ ie la 31 Martie 1912 este u rmă toa rea : 
Aur 1 0 . 7 2 5 , 0 0 0 
Argint in monedă d e : 

5 lei 23 6 6 0 , 4 0 0 
2 , 18 .098 7 1 0 
1 1 9 . 9 3 4 , 4 6 5 
5 0 bani 8 . 5 7 5 , 4 9 0 

Argint total 7 1 . 2 6 4 . 0 6 5 

Nickel 1 0 . 5 0 0 , 0 0 0 
Aramă (1 şi 2 bani) . 9 6 5 , 0 0 0 

Adecă un total de 9 3 . 4 7 9 , 0 6 5 lei. 

Pagubele causate de potopul din comi
tatele Caraş-Severin şi Timiş. Conform rapoar
telor oficiale ale vicecomiţilor pagubele cauzate de 
inundaţiile recente în zidiri, al imente, vite şi sămă-
nături sunt evaluate în Caraş-Sever in cu enorma sumă 
de K . 8 .609 .120 , în care sumă nu se cuprind pagubele 
căilor ferate de stat si socie tare locale, apoi ale câ 
torva societăţi industriale. 

In comitatul T imiş pagubele se urcă la K 2Va 
milioane, fără pagubele în sămănături din cercul B i se 
r ica Albă, cari nu s'au putut calculă încă . 

b u m a r . 
Propaganda pentru întruparea însoţirilor economice 

săteşti. —Conferenţa Revizorilor „Solidarităţii". — A d u n a r e » 
generală a „Solidarităţii" — Concluzii pe urma celor trei 
potopuri din Caraş-Severin. — Cronică: Raporturile comerciale 
dintre România şi Austro-Ungaria, Populaţiunea oraşului Bucureşti 
în anul 1911, Monedă nouă divizionară în România, Pagubele cau
zate de potopul din comitatul Caraş-Severin şi Timiş. 

„ T Â R N Ă V E A N A * , institut de credit şi economii soc 

pe acţii în Sighişoara. 

C O N C U R S . 
Pentru ocuparea postului de contabil conducător 

se escrie concurs pe lângă următoarele condiţium: 
1. reflectanţi se dovedească absolvarea şcoalei de 

specialitate : 
2. serviciul prestat pană acuma la vreun institut 

şi capabilitate de a conduce independent toate ajendele 
de contabilitate, 

3. purtarea morală inesjepţionabilă. Cei liberi de 
miliţie vor fi preferiţi. Primul an de serviciu aplicarea 
va fi provizorie, ear cupă serviciu corespunzător u de 
un an va urma definitivarea. 

Dotaţia acestui post, în anul prim deprobă es te : 
a) salar anual K 1400 plătibil în rate luoare anti

cipative. 
b) bani de quartir K 360 . 
c) tantiema statutară. 
După definitivare: 
a) salar anual K 1600 . 
b) bani de quartir K 4 8 0 , 
c) tantiema statutară. 
Salarul fundamental de K 1 6 0 0 tot la 3 ani se 

urcă cu K 2 0 0 . 
Postul este de a se ocupa inmediat, sau cel mult 

pană la 1 Iulie a. c. st. n. 
(149) i _ 3 D i r e c ţ i u n e a 

„ A R D E L E A N A " 
institut de credit şi de economii, societate pe acţii 

în Orăştie. 

C O N C U R S . 
Pentru ocuparea postului de d i r e c t o r -

e x e e u t i v şi de s e c r e t a r la institutul nostru, 
| se escrie concurs cu termin până la 30 Iunie 
st. n. a. c. 

Beneficiile împreunate cu aceste posturi 
sunt: 

Pentru director: 
a) salar fundamental K 4800 la an; 

b) bani de cvartir 30% a salarului fun
damental ; 

c) 5 adause cvincvenale de câte 10% a 
salarului fundamental; 

d) tantiemă în sumă de 1% a venitului 
net anual, computată conform statutelor; 

ej diurne şi spese de călătorie conform 
regulamentului special; 

f) drept la pensiune în condiţiile nor
mativului referitor. 

Pentru secretar: 

a) salar fundamental K 2400 la an; 

b) şi c) ca la director; 

d) tantiemă statutară; 

e) şi f) ca la director; 

Concurenţii la postul de director au să. 
arate competenţa lor teoretică şi practică 

| pentru conducerea afacerilor institutului, iar 
j deia reflectanţii la postul de secretar, se 
j cere cvalifieare iuridică şi praxă de bancă 
premeargă, sau cvalifieare comercială teo
retică. 

Eventuale informări, ce s'ar dori se pot 
! cere dela direcţiunea institutului. 

Dat din şedinţa plenară a direcţiunii 

ţinută la 24 Maiu 1912 

3_3 Direcţiunea. 




